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Uměleckořemeslná stavba varhan 
 

[…] 
Jak byste charakterizoval varhanářský 
profil vaší firmy? Dáváte přednost 
nástrojům pro hru všech období či 
nástrojům stylově specializovaným? 

1 
Jaké jsou vaše největší úspěchy? 

2 
Jaké varhany byste rádi postavili? 

3 
Věnujete se restaurování varhan? 

4 
Jaké práce máte nyní před sebou? 
Teď provádíme velkou generální opravu a 
rekonstrukci staršího nástroje Rieger-Kloss  
z budovy rozhlasu v Bukurešti, což má být 
hotovo do konce letošního roku. Je to 
obrovský pracovní záběr, varhany totiž byly 
poškozeny dvojím zemětřesením. Dále 
stavíme velký nástroj pro koncertní síň  
v Hradci Králové, který bude mít na šedesát 
rejstříků. Podílíme se na česko-polském 
projektu, hrazeném z EU – jde o opravu 
starých riegrovských varhan v polském 
Glogůvku. Máme rozpracováno několik 
projektů v Číně, stěhování a modernizaci 
varhan v Tádžikistánu. Rádi bychom 
expandovali do nově budovaných sakrálních 
staveb v Číně. 
Co vás nejvíce trápí? 

5 
Máte vzory mezi varhanáři historických 
epoch? 

6 
Co si myslíte o historických varhanách, 
jaký mají dnes smysl? 
Jde o doklad o schopnostech našich předků. 
Je často s podivem, co dokázali svou 
zručností a umem v tehdejších podmínkách. 
Proto má smysl je chránit. 
Jaké vzory máte mezi současnými 
varhanáři? 
V poslední době se mi líbí rakouský Rieger, 
se kterým máme společnou historii, počátky 
firmy jsou u nás v Krnově. Tato firma byla  
v devadesátých letech na pokraji zániku a 
dnes je vidět její velký rozvoj.  
[…] 

Přiřaďte k příslušným otázkám (1-6) 
odpovídající odpovědi (A-F): 
(pracujte s celým textem) 

A) Určitě, třeba Englera. Jeho nástroj u sv. 
Mořice v Olomouci je něco úchvatného. 
Kdykoliv ho slyším a vidím, pokaždé 
zapůsobí. 

 
B) Za 135 let existence firmy máme 

postavené varhany téměř po celém světě 
kromě Grónska a Austrálie. A tak je mým 
největším snem postavit varhany v 
Austrálii. 

 
C) Zatím nikdo z našich pracovníků nemá 

povolení MK k restaurování. Naším 
záměrem do budoucna je věnovat se 
restaurování zejména historických 
nástrojů firmy Rieger. 

 
D) Tak jako každého – nedostatek financí u 

zákazníků. Pak mne trápí, jak se stále 
mění pravidla pro podnikání v průběhu 
jednotlivých let, často se zpětnou 
platností. Situace se stále zhoršuje. 

 
E) Největším úspěchem byla hladká 

privatizace, oproti jiným podnikům se zde 
neztratil ani hřebík, což bylo i díky 
pochopení tehdejších ministerstev – 
nešlo se cestou nejvyšší nabídky 
obálkovou metodou, ale odprodejem 
zaměstnancům firmy podle amerického 
vzoru. 

 
F) Můžeme stavět varhany od malých 

positivů až k největším nástrojům, 
nemáme určitý vyhraněný styl, jsme 
schopni vyhovět přání zákazníků. 
Snažíme se stavět podle nejlepšího 
svědomí a znalostí se snahou přizpůsobit 
se zemím a prostorům, kam varhany 
stavíme. Třeba zcela novou zkušeností je 
stavba varhan do církevních objektů v 
Číně. 

 
 


